
ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE ORDINARI DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA DE 
DATA 7 DE SETEMBRE DE 2023.

Lloc de la reunió: Bunyola

Data: 7 de setembre de 2023

Hora de començament: 19:05 hores

Hora d’acabament: 21:45 hores

President: Juan Antonio Riera Llabrés

Membres presents: Joan Tomas Baos Estrany
Maria Antonia Serralta Cunill
Maria Inmaculada Payeras Balle
Miquel Ballester Ferrer
Maria Victoria Muñoz Duran
Francisco Balcazar Benito
Joan Luna Mateu
Maria del Mar Pujol Moragues
Miquel Palou Quetglas
Francisca Orell Salom
Maria José Verdú Torres

Membres absents: Maria de les Mercès Bujosa Estarellas

Secretari: Antoni Tomàs Gelabert

Interventora:

Caràcter de la sessió: Ordinària

Convocatòria: Primera

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la 
sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia.

A) PART RESOLUTIVA.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DEL PLE DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE 13 DE JULIOL DE 
2023.

Queda aprovada l’acta de la sessió del ple ordinari de 13 de juliol de 2023.

2. EXPEDIENT 2782/2023. FESTIUS LOCALS.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Expedient núm.: 2782/2023
Proposta d’Acord amb número i data establerts al marge
Procediment: Procediment Genèric
Assumpte: Proposta d’acord del calendari de festes locals per a l’any 2024 

El Consell de Govern ha aprovat, per acord de 31 de juliol de 2023, el calendari 
de festes per a l’any 2024 en l’àmbit de les Illes Balears, publicat en el BOIB 
núm. 105, de 15 d’agost de 2023. 
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D’acord amb l’article 45 del Reial decret 2001/1983, de 28 de juliol, de regulació 
de  jornades  hores  extraordinàries  i  descansos,  els  ajuntaments  han  de 
determinar dues festes locals en l’àmbit municipal, a més de les festes que són 
dies festius en l'àmbit de les Illes Balears. 

Per tot això, aquesta Batlia proposa al Ple adoptar el següent:

ACORD

1. Donar compte l'acord del Consell de Govern de 31 de juliol de 2023, pel qual 
s’aprova el calendari de festes per a l’any 2024 en l’àmbit de les Illes Balears.

2. Declarar com a festes de caràcter local per l’any 2024 les següents: 

-Dia 21 de setembre, amb motiu de la festa del patró, Sant Mateu (dissabte)

- Dia 26 de desembre, Sant Esteve, segona Festa de Nadal (dijous)

3. Comunicar el present acord a la Direcció General de Treball i publicar-ho al 
Butlletí Oficial de les Illes Balears i a la web municipal.»

El sr. Luna d’EOB diu que han presentat una moció per tal de declarar el 23 d’abril, Sant 
Jordi, festiu a Orient envers del dia 26 de desembre.

El  sr.  Ballester  de  SOMavi-El  Pi  diu  que  han  comprovat  que  hi  ha  ajuntaments  que 
separen els festius per localitats. Per enguany ho deixarien així i de cara a l’any que ve 
tenir-ho en compte. No només per Orient sinó també per Palmanyola.

El  sr.  Luna diu que li  sembla encertada la proposta del  sr.  Ballester.  Retiren la seva 
moció.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat.

3. EXPEDIENT 2307/2023. MODIFICACIÓ DE CRÈDITS.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Expedient núm.: 2307/2023
Acord del Ple d'aprovació inicial
Procediment: Suplement de Crèdit amb càrrec a romanent de tresoreria
Data d'iniciació: 10/07/2023

PROPOSTA D’ACORD 

Atès que en data 26 d’abril de 2023, es va aprovar la liquidació del Pressupost 
General de l’exercici 2022, mitjançant Decret de Batlia 2023-0281.

Davant l'existència de despeses en festes populars i en transferències corrents 
a  l’Entitat  Local  Menor  de  Palmanyola,  que  no  poden  demorar-se  fins  a 
l'exercici  següent,  pels  quals  el  crèdit  consignat  al  vigent Pressupost  de la 
Corporació és insuficient i no ampliable, i atès que es disposa de romanent 
líquid de Tresoreria segons els estats financers i comptables resultants de la 
liquidació  del  pressupost  l'exercici  2022,  es  fa  precís  la  concessió  d'un 
suplement de crèdit finançat amb càrrec al romanent líquid de tresoreria.
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Vist que es va emetre Memòria de Batlia, en data 29 d’agost de 2023, en la 
qual s'especificaven la modalitat de modificació del crèdit, el finançament de 
l'operació i la seva justificació.

Vist que es va emetre informe de Secretaria sobre la Legislació aplicable i el 
procediment a seguir, en data 29 d’agost de 2023.

Vist  que  es  va  emetre  informe  d'Intervenció,  pel  qual  es  va  informar 
favorablement la present modificació de crèdit, en data 29 d’agost de 2023.

De conformitat amb el que es disposa en l'article 177.2 del Text Refós de la 
Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per Reial decret 2/2004, de 5 
de març, i en l'article 22.2.e) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les 
Bases del Règim Local, es proposa al Ple l’adopció del següent

ACORD

PRIMER. Aprovar  inicialment  l'expedient  de  modificació  de  crèdits  núm. 
5/2023  del  Pressupost  en  vigor,  en  la  modalitat  de  suplement  de  crèdits, 
finançat amb càrrec al romanent líquid de Tresoreria resultant de la liquidació 
de l'exercici 2022, com segueix a continuació:

Suplements en Aplicacions de Despeses

APLICACIÓ 
PRESSUPOSTÀRIA DESCRIPCIÓ Euros

Progr. Econòmica
1510 22706 Estudis i treballs tècnics Urbanisme 58.000,00 
1700 22706 Estudis i treballs tècnics Medi ambient 63.000,00 

3380 22609 Activitats culturals i esportives Festes 
populars 60.000,00 

1532 60900 Adquisició mobiliari urbà vies 
públiques 

20.000,00 

1532 60900 Adequació parcial edifici Can Gual 239.364,00
1532 61908 Millora paviment Camí de Caubet 229.892,00 

1650 62300 Adquisició maquinària, instal·lacions 
tècniques i utillatge 48.000,00 

3420 63200 Inversió edificis i altres construccions 
Instal·lacions esportives 

458.000,00 

4311 22699 Altres despeses diverses fires 65.000,00 

4320 22602 Publicitat i propaganda Informació i 
Promoció turística 44.500,00 

9200 22001 Premsa, revistes, llibres i altres 
publicacions 

17.000,00 

9430 46800 A L’Entitat Local Menor de Palmanyola 100.000,00
TOTAL DESPESES 1.402.756,00 

Aquesta  modificació  es  finança  amb  càrrec  al  Romanent  de  Tresoreria  de 
l'exercici anterior, en els següents termes:

Estat d'Ingressos

ECONÒMICA
DESCRIPCIÓ Euros

Concepte
87000 Romanent  de  tresoreria  per  a  despeses 1.402.756,00 C
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generals
TOTAL INGRESSOS 1.402.756,00 

SEGON. Exposar aquest expedient al  públic mitjançant  anunci  inserit  en el 
BOIB,  pel  termini  de  quinze  dies,  durant  els  quals  els  interessats  podran 
examinar-ho  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L'expedient  es 
considerarà definitivament aprovat  si  durant  el  citat  termini  no s'haguessin 
presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes 
per resoldre-les.»

El sr. Luna d’EOB diu que, per una qüestió d’ordre, entenen que el certificat de la CIGC 
que hi ha dins l’expedient no és correcte ja que consta un modificat de 1.800.000,-€ i no 
era aquest el que es va dur a aprovació sinó un de 1.400.000,-€. Entenen que l’acord no 
és correcte perquè diu que es va aprovar una cosa que no és certa. Creuen que és un 
tema delicat. Tampoc hi ha un informe d’intervenció ja que el que consta dins l’expedient 
és el de 1.400.000,-€. Demanen que es deixi el punt sobre la taula pendent d’adaptar 
aquestes qüestions. 

El secretari explica que a la CIGC s’hi va penjar un document que s’havia de modificar  
però que no es podia fer ja què l’expedient estava bloquejat perquè la convocatòria ja 
estava  tancada  i  que  es  va  comentar  a  la  comissió.  La  CIGC  va  debatre  sobre  el 
1.800.000,-  i  així  consta  en  el  certificat.  Una  altra  cosa  és  que  no  hi  hagi  l’informe 
d’intervenció actualitzat. 

El sr. Luna diu que ells varen entendre que el document modificat s’incorporaria al Plenari  
i no a la CIGC.

La sra. Verdú de VOX diu que entén que la CIGC no és vinculant i  que ja se’ls havia 
informat de la modificació que s’havia fet, per la qual cosa es donaven per assabentats. 
Ella continuaria endavant.

La sra. Orell del PSIB-PSOE diu que ells estan d’acord amb el que ha dit el sr. Luna.

El sr. Baos del PP diu que, si bé es cert el que ha dit el sr. Luna, per la seva banda s’havia 
informat de la modificació, per la qual cosa continuarien amb el procediment.

El secretari proposa deixar l’expedient sobre la taula pendent de resoldre el tema dels 
informes.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi demana explicacions al secretari. Diu que si l’expedient 
està  malament  evidentment  s’ha  de  deixar  per  un  proper  plenari  però  que  s’havia 
informat  de la modificació que s’anava a fer.  Diu que es podria  tramitar  la proposta 
antiga de 1.400.000,-€ i dur al proper plenari la diferència. 

El sr. Luna diu que duen a debat els 1.400.000,-€ i que per ells no hi ha cap inconvenient  
en discutir-la.

La  sra.  Verdú  diu  que  es  trobaran  amb  un  problema  perquè  si  ara  aproven  la  de 
1.400.000,-€,  quan duguin  la de 1.800.000,-€ s’haurà  de restar  la diferència que ara 
aprovaran. 

El batle diu que si els sembla bé duran a votació la proposta de 1.400.000,-€ i el proper  
ple ja duran la modificació.

La sra. Verdú demana que s’aclareixi quina proposta duen ara mateix a debat. Tant si es 
parla d’una com de l’altra les xifres escarrufen. Entén que és legal i lícit però no ètic. Diu 
que  s’han  passat  la  darrera  legislatura  donant  branca  a  l’equip  de  govern  perquè C
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utilitzaven el romanent i no tenien en compte l’oposició quan havien de fer projectes. I 
ara  ells  han  fet  exactament  el  mateix  utilitzar  una  quantitat  de  1.800.000,-€  del 
romanent sense donar compte de res a l’oposició. Votarà en contra.

Quan són les 19:30 hores s’incorpora el sr. Balcazar de SOMavi-El Pi.

El sr. Baos diu que aquest romanent es perdrà a final d’any. El tema del poliesportiu es 
deu a la Dana que hi va haver i que va impossibilitat jugar al mateix. Prefereixen fer ús  
del romanent abans que esperar una subvenció perquè així serà més ràpid. Les festes es 
paguen des de l’any passat. Can Gual ja estava aprovat per l’antic equip de govern i hi ha 
hagut uns extres que s’han d’assumir. 

La sra. Verdú dóna les gràcies per la informació però reitera el que ha dit. En tres mesos 
de govern han triplicat la despesa i SOMavi a l’anterior legislatura ho duia a cada plenari. 
És legal però no ètic. 

El  sr.  Ballester  diu  que  és  una  qüestió  del  govern  central,  que  ha  decidit  que  cap 
ajuntament podrà utilitzar el romanent. Que avui es destinin aquests doblers a una sèrie 
d’obres no vol dir que es duguin a terme. De ser així els doblers no es perden sinó que 
tornen al romanent. L’anterior consistori va aixecar quatre milions d’euros del romanent, 
n’hi ha sis. Abans que el govern central talli el grifo el que volen fer és sanejar totes les 
carències que té Bunyola amb aquests doblers. Es podria haver consultat amb l’oposició 
però no s’ha fet, ha sigut una decisió de govern. 

El sr. Luna diu que des de SOMavi, durant la legislatura passada, es va criticar el fet 
d’emprar  el  romanent.  Ara,  després  de  només  tres  mesos  de  consistori,  duen 
pràcticament un terç del pressupost de Bunyola per disposar del romanent. És una suma 
de doblers  bastant  important.  Entén les preses abans que no es torni  a bloquejar  el 
romanent, però veuen unes quantes coses exagerades, l’edifici de Can Gual, no coneixen 
l’actuació a fer en el Camí de Caubet, una màquina de neteja per al poliesportiu; manca 
informació sobre els projectes. Hi ha una partida de 100.000,-€ destinada a l’ELM que no 
saben quin destí tenen. Diu al sr. Ballester que el seu partir va pactar amb el partit que 
va legislar sobre el tema del romanent. Li demana que traslladi la derogació de la llei 
Montoro. 

El sr. Baos diu que s’han  posat 500.000,-€ a Can Gual perquè sempre hi ha sobrecostos 
imprevistos. 

El sr. Ballester diu que volen dur a terme inversions i no gastar els diners en despeses 
corrents,  que és el  que s’han trobat  gràcies a la mala gestió de l’equip anterior.  Per 
exemple amb les gestions fetes amb EMAYA i el pagament de les seves factures. Entén 
que es vulguin penjar la medalla de Can Gual  però tampoc convidaren a la resta de 
regidors a participar de la modificació del projecte. Ells pensen seure a tothom per parlar 
del futur de les instal·lacions. Aquí la màquina del poliesportiu no hi és perquè s’ha pagat 
amb  la  partida  corresponent  del  pressupost.  Es  tracta  d’altres  inversions,  com  els 
vestuaris per a la piscina i les pistes de pàdel, compra de material esportiu com unes 
espatlleres,  posar  aire  condicionat  al  gimnàs,  canviar  el  parquet  per  culpa  del  mal 
manteniment del mateix... Del tema de les festes, si deixen el calaix buit s’ha de dotar 
econòmicament per fer unes festes dignes. També es volen tapar les pistes de pàdel i 
cobrir la piscina amb una coberta mòbil per poder utilitzar-la tot l’any. Tema de publicitat  
i propaganda, una part està destinada a turisme, del fòrum del qual ells en formen part i 
n’haurien  d’estar  assabentats.  A  dia  d’avui  encara  no  tenen les  claus  per  accedir  al 
Facebook de l’ajuntament però no hi ha cap problema ja que la publicitat  es farà de 
manera professional, es llogarà una empresa que ho faci. 

El  sr.  Luna diu  que l’encantaria  que el  trespol  del  poliesportiu  estàs  així  per un mal  
manteniment  però  per  desgràcia  va  ser  una  Dana  que  va  provocar  inundacions.  El 
pagament de les festes es fa a any vista des de que ells entraren. Troben estrany que es 
vulgui privatitzar la comunicació, però ja està bé si corregeixen les faltes d’ortografia que C
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es cometen. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 7: PP i SOMavi-El Pi
Vots en contra 5: EOB, PSIB-PSOE i  VOX. 

4. EXPEDIENT 2769/2023. RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Aquest Ajuntament ha tramitat les despeses incloses a la Provisió de regidoria 
delegada de data 28 d’agost de 2023, amb un import total de 63.512,71 euros, 
sense que hagin estat objecte de fiscalització limitada prèvia, i sense que s’hagi 
tramitat el corresponent expedient d’acord amb la legislació vigent en matèria 
contractual.

Considerant que els actes podrien ser nuls de ple dret, procedeix reconèixer la 
despesa efectivament realitzada com a indemnització per evitar l’enriquiment 
injust de l’administració.

Considerant  que  les  despeses  que  es  recullen  en  aquest  expedient  s’han 
realitzat amb omissió de la funció interventora, d’acord amb el que estableix 
l’article 28 del RD 424/2017.

Vist els informes d’omissió de la funció interventora emesos per l'òrgan de 
control intern local en data 16/05/23, 24/05/23, 06/06/23, 13/06/23, 18/07/23, 
07/08/23 i 17/08/23, en els quals es conclou que:

“Es detecten infraccions de l'ordenament jurídic, a més de la pròpia omissió, 
que  qualifiquen,  a  priori,  l’acte  com  a  nul,  amb  opinió  favorable  al 
reconeixement d’obligacions.

De  la  documentació  existent  a  l’expedient  es  pot  constatar  que  les 
prestacions han estat realitzades, que els imports facturats estan ajustats al 
mercat i que, com a conseqüència de la possible nul·litat d’aquests actes i, 
amb la finalitat d’evitar l’enriquiment injust, finalment, s’hauria de reconèixer 
l’obligació de la despesa que es proposa, en no ser presumible que l’import de 
l’esmentada indemnització sigui inferior a l’import que es reclama.

Per aquest motiu, en donar-se les circumstàncies previstes a l’article 28.2 del 
RCIL,  es  considera  procedent  l’adopció  d’una  resolució  per  part  de  Batlia, 
subjecta a intervenció prèvia, amb la finalitat de convalidar l’omissió de la 
funció interventora, aprovar la continuïtat del procediment i, si s’escau, per 
raons  d’economia  processal,  reconèixer  les  obligacions  detallades  a 
l’expedient mitjançant el reconeixement extrajudicial de crèdit.”

Atès  l’informe  d’intervenció  sobre  la  procedència  d’aquest  reconeixement 
extrajudicial de crèdits, de data 29 d’agost de 2023.

I  atès  el  Decret  de  Batlia,  de  data  29  d’agost  de  2023,  on  es  convalida 
l’omissió  de  la  funció  interventora,  es  declara  la  inexistència  jurídica  del 
contracte i s’aprova la continuïtat del procediment de reconeixement de les 
obligacions mitjançant l’aprovació d’un reconeixement extrajudicial de crèdit 
(REC).
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L’aprovació del REC en cap cas esmena els defectes de l’expedient. La seva 
finalitat és únicament la imputació en el pressupost corrent de les obligacions 
derivades de despeses compromeses indegudament, sense perjudici de que 
s’hagin  d’exigir  les  responsabilitats  corresponents  per  haver-se  realitzat 
despeses sense consignació pressupostària i/o sense cobertura contractual.

De  conformitat  amb  el  que  es  disposa  en  l'article  60.2  del  Reial  decret 
500/1990, de 20 d'abril, es proposa al Ple l’adopció del següent 

ACORD

Primer. Aprovar  el  reconeixement  extrajudicial  del  crèdits,  procedint  a 
autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, per raons d’economia processal, 
de les següents factures:

Data 
factura

Aplicació 
pressupostària PROVEÏDOR CONCEPTE Import

30/04/23 3321.22799
LÚDIC  SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei  de  gestió  biblioteca 
municipal, abril 2023 1.603,02

30/04/23 2310.22706
ESTUDI  6  GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei projecte socioeducatiu, abril 
2023 3.451,71

31/03/23 9200.22700
BME  ADROVER  E 
HIJOS S.L.

Manteniment  neteja  edificis 
públics, març 2023 11.684,34

30/04/23 9200.22700
BME  ADROVER  E 
HIJOS S.L.

Manteniment  neteja  edificis 
públics, abril 2023 11.684,34

30/05/23 9200.22700
BME  ADROVER  E 
HIJOS S.L.

Manteniment  neteja  edificis 
públics, maig 2023 11.684,34

25/05/23 1510.22706 ESTUDI URBENIA SL
Assessorament  i  elaboració 
d’informes d’activitats mes d’abril 877,25

31/05/23 2310.22706
ESTUDI  6  GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei projecte socioeducatiu, maig 
2023 3.451,71

31/05/23 3321.22799
LÚDIC  SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei  de  gestió  biblioteca 
municipal, maig 2023 1.603,02

31/05/23 3370.22706
ESTUDI  6  GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei  dinamització  del  casal  de 
joves, maig 2023 2.092,81

30/06/23 9200.22700
BME  ADROVER  E 
HIJOS S.L.

Manteniment  neteja  edificis 
públics, juny 2023 11.684,34

31/07/23 3321.22799
LÚDIC  SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei  de  gestió  biblioteca 
municipal, juliol 2023 1.603,02

31/07/23 3370.22706
ESTUDI  6  GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei  dinamització  del  casal  de 
joves, juliol 2023 2.092,81

63.512,71

Segon.  Aplicar,  amb  càrrec  al  Pressupost  de  l'exercici  2023,  els  crèdits 
corresponents, amb càrrec a les aplicacions pressupostàries especificades a 
l’apartat anterior.»

La sra.  Verdú de VOX diu que a la legislatura passada era la tònica general,  que els 
contractes acabessin i no es renovessin en temps i forma. Però les tres darreres factures 
ja són de la seva responsabilitat perquè pertanyen a dates posteriors al mes de juliol. El 
seu vot serà d’abstenció.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que hauria de saber que una licitació no es pot fer amb 
una setmana. S’està posant fil a l’agulla però els mitjans que tenen són els que són.

La sra. Verdú diu que no té cap dubte que el personal fa la seva feina, però la seva 
obligació, com a oposició, és fiscalitzar la seva feina i fer preguntes. I la de l’equip de 
govern és contestar. 

La sra. Serralta del PP diu que reitera el que ha dit la sra. Verdú. Tots els contractes ja els 
han trobat acabats i no han tengut temps de gestionar.
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Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 11: PP, SOMavi-El Pi, EOB i PSIB-PSOE
Abstencions 1:  VOX. 

 
5. EXPEDIENT 1568/2023. TANCAMENT I LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Vist que la Comissió Especial de Comptes d'aquesta Corporació en compliment 
del que disposa l'article 212.2 del Text Refós de la Llei reguladora de les Hisendes 
Locals, aprovat pel RDL 2/2004, de 5 de març, va dictaminar favorablement el 
Compte general de l’Ajuntament de Bunyola corresponent a l'exercici de 2022, 
en sessió de data 19 de juliol de 2023, el qual fou informat per la Interventora 
en data 11 de maig de 2023.

Vist d'altra banda que l'esmentat Compte General es va sotmetre a informació 
pública en el BOIB núm. 101 de dia 20 de juliol de 2023 i al tauler d'anuncis 
d'aquesta Corporació, pel seu examen i formulació per escrit de les objeccions 
i observacions pertinents, durant un termini de quinze dies hàbils i vuit més, 
sense que dintre d'aquest termini s'hagi presentat cap reclamació.

D’acord amb l’establert a l'article 212.4 del citat Text Refós de la Llei reguladora 
de les Hisendes Locals, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció del següent 
acord:

PRIMER.- Aprovar el Compte general corresponent a l’exercici de 2022.

SEGON. - Rendir el Compte General així aprovat i tota la documentació que 
l’integra a la fiscalització de la Sindicatura de Comptes, tal i com s’estableix 
en l’article 212.3 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals 
aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, juntament amb el 
disposat als articles 1 i 2.1 apartat b) de la Llei 4/2004, de 2 d’abril,  de la 
Sindicatura de Comptes de les Illes Balears.»

La sra. Verdú de VOX diu que no tenen cap responsabilitat, és feina de l’equip de govern. 
S’abstendrà.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 11: PP, SOMavi-El Pi, EOB i PSIB-PSOE
Abstencions 1:  VOX. 

6. EXPEDIENT 2777/2023. DELEGACIONS I AVOCACIONS DE COMPETÈNCIES.

Per part de sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Expedient núm.: 2777/2023
Provisió de Batlia
Procediment: Delegacions i Avocacions de competències

PROPOSTA D'ACORD DEL PLE D'APROVACIÓ INICIAL DE TRASPÀS DE 
COMPETÈNCIES
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Vist que amb data 29 d’agost de 2023 es va iniciar per l'Alcaldia l’expedient 
relatiu a aprovar inicialment la proposta de traspàs d’una nova competència a 
favor de l’ELM Palmanyola en matèria de gestió de l'escola infantil de 0-3 anys 
l’EIEL MESMENUTS d’educació infantil.

Donat que l'Excm. Ajuntament de Bunyola ostenta la competència per a la 
gestió de les escoles infantils situades en els termes d'aquesta localitat, com a 
competència en virtut del que es disposa en l'article 29.2 de la Llei 20/2006, 
de  15  de  desembre,  municipal  i  de  règim  local  de  les  Illes  Balears  que 
estableix a l'apartat p) que els municipis de les Illes Balears, en el marc de les 
lleis,  tenen  en  tot  cas  competència  pròpia  pel  que  fa  a  la  “planificació, 
ordenació  i  gestió  de  l'educació  infantil  i  participació  en  el  procés  de 
matriculació  en  els  centres  públics  i  concertats  del  terme  municipal, 
manteniment i  aprofitament,  fora de l'horari  escolar, dels centres públics, i 
calendari escolar. Gestió de la utilització de les instal·lacions esportives dels 
centres públics en horari extraescolar”, i que, per tant, pot cedir o traspassar 
la mateixa a l'entitat d'àmbit inferior ja assenyalada.

I vist l’Informe de Secretaria de data 29 d’agost de 2023, favorable al traspàs 
de  la  competència  a  favor  de  l’ELM Palmanyola  en  matèria  de  gestió  de 
l'escola  infantil  de  0-3  anys  l’EIEL  MESMENUTS  d’educació  infantil,  que 
requerirà el vot de la majoria absoluta del membres del Ple de la Corporació.

Aquesta Alcaldia eleva al Ple de la Corporació, 

PROPOSTA D'ACORD

PRIMER. Aprovar  inicialment  la  proposta  de  traspàs  de  la  competència  a 
favor de l’ELM Palmanyola en matèria de gestió de l'escola infantil de 0-3 anys 
l’EIEL MESMENUTS d’educació infantil.

SEGON. Donat que la gestió de l’escola infantil situada, dins l’àmbit territorial 
de l’ELM Palmanyola, a l’edifici on està ubicada l’EIEL MESMENUTS d’educació 
infantil, no representa cap despesa econòmica per l’Ajuntament de Bunyola, el 
traspàs  de  dita  competència  no  ha  de  venir  acompanyada  de  cap 
transferència  de quantia  econòmica i  queda constatat  que la referida ELM 
Palmanyola  ostenta  els  suficients  ingressos  per  a  suportar  les  despeses 
derivades de l'execució de la referida competència.

TERCER. Sotmetre aquest acord a informació pública per termini de quinze 
(15)  dies  mitjançant  la  inserció  d'anunci  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes 
Balears, podent examinar els interessats l'expedient i formular al·legacions o 
reclamacions.  Transcorregut  aquest  termini,  si  no  es  presentessin 
al·legacions, s'entendrà aprovada definitivament la present proposta.»

La sra. Verdú de VOX diu que està totalment d’acord amb la proposta. Palmanyola està 
millor amb l’ELM, sempre la defensarà. Votarà a favor. 

El sr. Luna d’EOB diu que, en primer lloc, tenint en compte la provisió de Batlia, volen 
saber  quines  són  aquestes  consideracions  que  fan  necessària  l’atribució  d’aquestes 
competències, en segon lloc si hi ha un informe tècnic, jurídic o econòmic que així ho 
aconsellen, en cas de ser-hi perquè no figura a l’expedient. De ser així entenen que es 
tracta d’una decisió purament política. Demana quins són els termes proposats per dur a 
terme aquesta delegació de competències. 

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que només té un sentit i és que la subvenció de 0 a 3  
anys, que ara serà gratuïta, la puguin rebre directament i les famílies no hagin d’esperar 
tant de temps. L’ajuntament de Bunyola, en aquest cas, només fa d’intermediari, el que 
suposa un retard important del tot innecessari. C
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El sr. Luna diu que entenen que respongui a aquesta gratuïtat que hi ha ara i a la seva 
agilització, però l’informe de secretaria parla d’informes previs que no existeixen dins 
l’expedient. Diu que la competència de la gestió de les escoletes és municipal i així, si la 
gestió de l’escoleta de Palmanyola es va fer per una licitació que va dur a terme l’ELM, es 
podria arribar a la conclusió que aquesta concessió es va fer de forma il·legal, el que 
podria tenir repercussions jurídiques.

El Secretari de la corporació comenta que es tracta d’una aprovació inicial, el que suposa 
una incoació de procediment de cara a fer un estudi més profund, demanant els informes 
sectorials que calguin. 

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 8: PP, SOMavi-El Pi i VOX 
Vots en contra 2: EOB
Abstencions 2: PSIB-PSOE. 

7. EXPEDIENT 2645/2023. VALIDACIÓ PEL PLE DEL DECRET NÚM. 2023-756.

Per part del sr. Batle es dóna compte del Decret de Batlia núm. 2023-756, que literalment 
diu:

«DECRET DE BATLIA
A la vista dels següents antecedents:

Document Data/
Núm.

Observacions

sol·licitut  dels  hereus  del  Sr.  José  Coll  Colom, 
concesionari  de  la  concesió  de  serveis  de 
subministrament d’aigua potable en el nucli urbà 
de Palmanyola i Sa Font Seca

10/08/23

Providència  de  Batlia  sol·licitant  Informe  de 
Secretaria

11/08/23

Informe de Secretaria sobre resolució concesió de 
serveis de subministrament d’aigua potable en el 
nucli urbà de Palmanyola i Sa Font Seca

11/08/23

Atenent  la  situació  del  subministrament  d'aigua  per  part  del  Sr.  José  Coll 
Colom, concessionari  del  subministrament  d'aigua  potable  al  nucli  urbà de 
Palmanyola  i  Sa  Font  Seca,  tant  pel  que  fa  als  impagaments  que  es 
produeixen  des  de  fa  anys,  sense  que  hagin  estat  satisfets,  malgrat  els 
requeriments efectuats, i havent mort aquest, en data 15 de juliol de 2023.

Vist l’escrit dels seus hereus, de data 10 d’agost de 2023, on s'expressa la 
situació de precarietat a fer front a les despeses del manteniment del vital 
servei de subministrament d'aigua al nucli urbà de Palmanyola i Sa Font Seca, 
i  en  evitació  de  la  possibilitat  del  tall  del  subministrament,  sol·liciten  la 
resolució de la concessió del servei i que l’Ajuntament de Bunyola assumeixi 
directament el subministrament d'aigua potable al nucli urbà de Palmanyola i 
Sa Font Seca.

Examinada la documentació que l'acompanya, i de conformitat amb allò que C
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s'ha fixat en els articles 190, 191 i Disposició Addicional Segona de la Llei 
9/2017 de 8 de novembre,  de Contractes del  Sector Públic,  per la qual  es 
traslladen  a  l'ordenament  jurídic  espanyol  les  Directives  del  Parlament 
Europeu i del Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014, i 
atesa la seva urgència,

RESOLC

PRIMER.  Incoar el procediment per acordar la resolució de la prestació del 
servei  de  subministrament  d'aigua  potable  a  Palmanyola  i  Sa  Font  Seca 
d'aquest  terme  municipal,  per  mort  del  seu  gestor,  Sr.  José  Coll  Colom, 
conforme  estableix  l'article  211.  1  de  Llei  9/2017,  de  8  de  novembre,  de 
contractes del sector públic.

SEGON. No escau fer ús de la possibilitat que estableix l'art. 202.3 de la Llei 
9/2017 per haver renunciat els hereus a continuar la gestió.

TERCER.  Sol·licitar  informe dels Serveis  Municipals  sobre  la valoració  dels 
béns que l'Ajuntament de Bunyola haurà d’expropiar per continuar la gestió 
del  subministrament d’aigua potable al nucli  urbà de Palmanyola i  Sa Font 
Seca.

QUART. Sol·licitar informe a la Tresoreria Municipal sobre el deute actual del 
Sr. José Coll Colom, amb l’Ajuntament de Bunyola.

CINQUÈ. Donar audiència als hereus del Sr. José Coll Colom, a l’Entitat Local 
Menor de Palmanyola, proveïdors, bancs, avalistes i asseguradores, a l'efecte 
de que presentin les al·legacions i els documents que considerin convenients, 
en un termini de deu dies naturals. I es publicarà al BOIB als efectes oportuns.

SISÈ.  Elevar el present Decret al proper Ple de la Corporació per a la seva 
validació.»

El Secretari explica que no és comú que el ple validi un Decret però en aquest cas, per 
motius d’urgència, es va haver de dictar el mateix i correspon al ple la seva validació.

La sra. Verdú de VOX diu que entén que el servei ha de tenir continuïtat. Demana si hi ha 
factures pendents des del 1995.

El secretari explica que li sembla que hi ha un grup de factures i un grup de pagaments a 
compte, que no sap pagat cap factura en concret. 

El batle diu que no ho sap, que ha de demanar un informe a secretaria i a intervenció.

El sr. Luna diu que ho entenen com el secretari ha dit. 

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 11: PP, SOMavi-El Pi, VOX i  PSIB-PSOE
Abstencions 2: EOB. 

8. EXPEDIENT 2783/2023. MOCIÓ GRUP MUNICIPAL VOX SOBRE CANVI DE NOM 
DE LA PLAÇA DE PALMANYOLA.

Per part de la sra. Verdú de VOX es llegeix la proposta, que literalment diu:
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“María  José  Verdú  Torres,  como  Concejal  y  portavoz  de  VOX  en  el 
Ayuntamiento de Buñola formula, ante el pleno, la siguiente MOCIÓN según 
prevé el artículo 87 de la ley 20/2006 de 15 de diciembre, municipal  y de 
régimen local  de las Islas  Baleares,  relativa a cambiar el nombre de la 
Plaza de Palmanyola por el de “Miguel Oliver Barceló”

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Miguel  Oliver  Barceló  (1933-2010)  llegó  a  Palmanyola  en 1969,  cuando  el 
núcleo estaba dando todavía sus primeros pasos. Como condición de vecino 
de  Palmanyola,  trabajó  activamente  e  incansablemente,  de  forma 
completamente desinteresada para mejorar la calidad de vida de todos los 
vecinos  del  núcleo.  Siempre  veló  por  los  intereses  de  los  vecinos  de 
Palmanyola.

Fue la persona que ideó e impulsó la creación de la Entidad Local Menor como 
la  mejor  solución  posible  para  Palmanyola.  Por  ello,  lideró  y  coordinó  la 
campaña de recogida de firmas para solicitar la creación de la Entidad Local 
Menor de Palmanyola,  consiguiendo ir casa por casa hasta reunir él solo el 
90% de  las  firmas.  De  las  199  firmas  que  se  consiguieron,  Miguel  Oliver 
consiguió 189.

Miembro activo del consejo para la construcción de la iglesia de Palmanyola. 
Trabajó activamente para su construcción e incluso avaló, por dos veces, la 
financiación de las obras con su propia casa.

Como  amante  de  la  música  clásica,  organizó  en  Palmanyola  el  primer 
concierto del gran pianista y vecino de Palmanyola David Gómez y consiguió 
subvencionar varios festivales de música que se celebraron en la iglesia de 
Palmanyola.

Gracias  a  su  condición  de  concejal  del  Ayuntamiento  de  Bunyola,  (lo  fue 
durante 17 años) influyó activamente para la compra por parte del Govern 
Balear y el Ayuntamiento de Bunyola del antiguo hotel de Palmanyola, hoy 
Casal  de  Cultura,  por  300.000  euros  (50% Govern,  50% Ayuntamiento  de 
Bunyola).

Negoció  activamente,  con  la  Delegación  de  Gobierno  en  Baleares,  para 
conseguir que la nueva prisión no se ubicara frente  Palmanyola (frente calle 
Azucenas, Son Arvesó), consiguiendo trasladar los planes de construcción de 
la prisión a donde se encuentra actualmente.

Consiguió la no construcción de un polígono industrial frente a Palmanyola, al 
lado de Son Amar.

Fue clave en la negociación con Nadal Salas en la cesión por parte de este a 
Palmanyola de la zona escolar,  la zona deportiva, hotel,  zonas verdes y la 
zona de servicios, etc.

Luchó incansablemente para evitar que se construyera la incineradora en Son 
Reus, encabezando la multitudinaria manifestación que se produjo en Palma.

De toda esta información adjuntamos dossier facilitado por un hijo de Miguel 
Oliver,  con  la  recopilación  de  informes  y  documentos  para  demostrar  la 
veracidad de todos los datos mencionados en esta moción.

PROPUESTAS DE ACUERDO

El  3  de  julio  de  2025,  dentro  de  la  actual  legislatura,  se  cumplirá  el  40 C
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aniversario de la creación de la Entidad Local Menor de Palmanyola, gracias al 
esfuerzo y trabajo de Miguel Oliver. No nos olvidamos que hubo otros vecinos 
que también participaron, pero nunca con el empuje, el trabajo, el tesón y el 
esfuerzo de Miguel Oliver Barceló.

El actual Partido Popular, ha comunicado, en diversas reuniones con vecinos 
de Palmanyola,  su acuerdo a esta nominación,  por lo tanto apelamos a su 
acuerdo de gobierno con el partido Som AVI, quien gobierna en Palmanyola, 
para promover esta iniciativa.

Por este motivo presentamos una única propuesta de acuerdo:

1.- Instamos al pleno del Ayuntamiento de Bunyola a iniciar reuniones 
y  conversaciones  con  la  Entidad  Local  de  Palmanyola  para  que 
durante el mes de julio del año 2025, dentro de la actual legislatura, 
y  para  celebrar  el  40  aniversario  de  la  ELM  de  Palmanyola,  se 
organice un homenaje a Miguel Oliver Barceló y se le imponga su 
nombre a la Plaza de Palmanyola.”

El sr. Luna d’EOB diu que celebren aquesta moció. Aquesta iniciativa no correspon al Ple 
sinó a l’ELM. El seu vot serà d’abstenció.

El sr. Baos del PP diu que estan totalment a favor de la proposta. Votaran a favor.

El sr. Ballester diu que vol fer una mica d’història. Ell va fer feina amb el sr. Oliver quan 
va ser regidor de l’Ajuntament, així que va veure de primera mà el seu interès i estima de 
cap a Palmanyola.  Quan el  Govern va autoritzar  la creació de l’ELM, l’ajuntament  de 
Bunyola va cedir carrers, places, vials, enllumenat públic... La moció presentada avui els 
sembla una mica oportunista i a la recerca d’un rèdit polític que els sembla irrespectuosa 
amb la memòria del sr. Oliver. No respecten les competències de l’ELM, ja que és allà on 
tenen la competència per a prendre aquesta decisió. Ells volen honrar la memòria del sr. 
Oliver  però  també  tots  aquells  que  han  fet  possible  l’ELM.  No  poden  votar  a  favor, 
correspon a l’ELM decidir. 

La sra. Verdú diu que no és un rèdit polític fer cas i dur endavant un programa electoral.  
En cap cas és irrespectuosa amb la família. Vox ha estat l’únic partit que ho ha dut sobre 
un programa electoral. La moció no té cap repercussió econòmica. No es descarta que es 
presenti la proposta a l’ELM. Està d’acord amb que hi ha altres persones que també feren 
feina per aconseguir l’ELM però també hi ha altres places  per posar nom. 

El sr. Ballester diu que és competència de l’ELM, que precisament és per això que va 
lluitar el sr. Oliver.

El sr. Batle diu que des del PP es recolza la moció. Faran passes perquè sigui una realitat.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 7: PP, VOX i PSIB-PSOE
Vots en contra 3: SOMavi-El Pi
Abstencions 2: EOB.

9.  EXPEDIENT 2784/2023.  MOCIÓ  GRUP MUNICIPAL  VOX SOBRE POLÍGON SES 
VELES.

Per part de la sra. Verdú de VOX es llegeix la proposta, que literalment diu:
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“María  José  Verdú  Torres,  como  Concejal  y  portavoz  de  VOX  en  el 
Ayuntamiento de Buñola formula,  ante el  pleno,  la siguiente MOCIÓN según 
prevé el  artículo  87 de la  ley 20/2006 de 15 de diciembre,  municipal  y  de 
régimen local de las Islas Baleares, relativa a la Devolución de competencias 
del polígono de Ses Veles al Consell de Mallorca

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Durante  la  legislatura  anterior  fueron  múltiples  las  mociones  y  preguntas 
acerca del polígono de Ses Veles y su cuidado, limpieza y gestión. El equipo 
de  gobierno  anterior  y  VOX  teníamos  la  misma  idea  al  respecto,  ya  que 
considerábamos que Buñola no tenía los recursos materiales ni económicos 
para su gestión y que por lo tanto era el  Consell  de Mallorca quien debía 
hacerse cargo del mismo. Por su parte el partido SOM Avi opinaba que era el 
Ayuntamiento  de  Buñola  quien  debía  ejecutar  un  plan  de  mantenimiento, 
limpieza y conservación del Polígono. Tal vez ahora que estén en el equipo de 
gobierno  y  conozcan  la  realidad  del  presupuesto  del  Ayuntamiento  y  sus 
recursos hayan cambiado de idea.

El  polígono  de  Ses  Veles,  no  aporta  nada  al  Ayuntamiento  de  Buñola,  a 
excepción  de  problemas  de salubridad,  denuncias  y  un  incremento  de los 
gastos en nuestro presupuesto anual ya que no se percibe ninguna partida 
especial para su mantenimiento.

El  pasado mes de agosto se constituyó la nueva asamblea de Alcaldes de 
Mallorca, presidido por el presidente del Consell de Mallorca, el Sr. Galmés, del 
Partido  Popular.  Recordemos  que  actualmente  el  Consell  de  Mallorca  está 
gobernado por el Partido Popular y VOX.

En esta asamblea se trataron varias propuestas,  y se habló de forma muy 
clara sobre temas económicos: 

-Ayuda  de  5  millones  de  euros  para  los  ayuntamientos  y  particulares 
afectados por la borrasca Juliette.

-20 millones de euros para agilizar el convenio del pacto del agua y que los 
ayuntamientos  puedan  mejorar  las  tuberías  y  garantizar  el  suministro  de 
agua.

Así  mismo,  el  Presidente  de  la  FELIB,  el  Sr.  Salas,  manifestó  la 
necesidad que tienen los ayuntamientos del soporte del Consell y que 
el Consell debe ser el ayuntamiento de los Ayuntamientos.

Todo esto está muy bien, y es bienvenido, pero recordemos que el pleno del 
Consell de Mallorca aprobó de forma definitiva un presupuesto para 
2023, de 605,8 millones de euros.

¿No creen ustedes que de esta cantidad se puede sacar una buena 
partida económica para el mantenimiento, conservación y gestión del 
polígono  de  Ses  Veles  y  con  ello  aliviar  la  carga  a  nuestro 
Ayuntamiento? En Vox creemos que sí y por lo tanto trabajaremos 
para que así sea. Por ello presentamos las siguientes propuestas de 
acuerdo:

PROPUESTAS DE ACUERDO

1.- Iniciar los trámites con el Consell insular de Mallorca para la devolución de 
competencias del Polígono de Ses Veles.
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2.- En caso de retrasos o cualquier impedimento para dicha devolución, instar 
al  Consell  de  Mallorca  a  que,  en  su  presupuesto  del  año  2024,  cree  una 
partida presupuestaria exclusiva para el mantenimiento del Polígono de Ses 
Veles y de esta forma no afectar al presupuesto de nuestro Ayuntamiento.

3.-  Solicitar  al  Consell  Insular  de  Mallorca la  creación  de una comisión  de 
seguimiento para valorar y realizar los planes de devolución de competencias 
y  mantener  a  nuestro  ayuntamiento  informado  sobre  las  gestiones  de 
limpieza, mantenimiento y gestión del polígono, solicitando que esta comisión 
esté formada por la persona o personas que designe el Consell de Mallorca y 
por  los  portavoces  de  todos  los  grupos  políticos  que  forman  el  Pleno  del 
ayuntamiento de Buñola.”

La sra. Orell del PSIB-PSOE diu que estan totalment a favor de la proposta.

El sr. Luna d’EOB diu que també estan totalment d’acord. L’antic equip de govern ja ho 
pensava. Votaran a favor.

El sr. Baos del PP diu que també estan d’acord. Varen tenir una reunió amb unes quantes 
empreses del polígon, ell no ho coneixia i és un desastre. Dilluns tenen una reunió amb el  
CIM sobre  aquest  tema,  entre  d’altres.  No pot  dir  res,  de  moment,  per  la  qual  cosa 
s’abstendran.

El sr. Balcazar, de SOMavi-El Pi, diu que tots tenen clar la problemàtica del polígon de Ses 
Veles  però  vol  recalcar  que  devora  d’aquest  hi  ha  quatre  nuclis  que  pateixen  les 
molèsties. SOMavi va presentar cinc mocions i aquesta la troben innecessària, ja que el 
sr.  Baos ha  dit  que  dilluns  tenen  una  reunió,  invasiva  competencialment  parlant  i 
imprudent perquè genera un renou que no beneficia en res. Mentre que les competències 
siguin de l’ajuntament aquest les ha d’exercir i s’ha de donar servei als veïnats.  Si la 
competència és municipal es tracta d’una administració més propera als veïnats a l’hora 
de resoldre queixes i problemes. Votaran en contra.

La sra. Verdú diu que ella amb una moció no ha fet tant renou, com diu el sr. Balcazar,  
comparat amb les cinc mocions que va presentar SOMavi. No és invasiva ja que només 
proposa.  El  pressupost  del  CIM  és  de  605  milions  d’euros.  Ella  no  diu  de  passar  el 
problema a un altre sinó que demana una partida per dur-ho a terme. L’ajuntament no té 
capacitat per mantenir aquest polígon, ni mitjans. 

El sr. Balcazar diu que tots tenen molt clar la problemàtica existent que perdura en el 
temps. No s’ha de fer demagògia. Avui s’han de cercar recursos per poder gestionar el 
polígon i això és tot.

La sra. Verdú diu que considera que qualsevol tema que afecti a Bunyola s’ha de poder 
dur a aquest plenari. No considera invasiva la proposta. El Ple és el lloc on s’han poder 
instar,  sol·licitar...  coses.  No  es  poden  cansar  de  fer-ho.  D’aquí  han  de  sortir  les 
propostes.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 5:, VOX, EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 3: SOMavi-El Pi
Abstencions 4: PP.

10. EXPEDIENT 2785/2023. MOCIÓ GRUP MUNICIPAL EOB SOBRE FESTIUS LOCALS.

Aquest punt es retira de l’ordre del dia. C
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11. EXP. 2787/2023. MOCIÓ GRUP MUNICIPAL EOB SOBRE SEGURETAT ROTONDA 
PALMANYOLA.

Per part del sr. Luna d’EOB es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Joan Luna Mateu, amb DNI 43.211.225-K com a portaveu suplent del Grup
Municipal  d’Esquerra  Oberta  Bunyola  de  l’Ajuntament  de  Bunyola,  d’acord
amb  el  que  preveu  el  Reglament  d’organització  i  funcionament  i  règim
jurídic de les entitats locals desitja elevar al Ple de l’Ajuntament la següent
moció:

MOCIÓ ENVERS LA SEGURETAT DE LA ROTONDA D’ENTRADA A
LA URBANITZACIÓ DE PALMANYOLA

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

De  tots  és  sabut  la  reivindicació  dels  veïnats  de  Palmanyola  per  tal  de
millorar la seguretat dels accessos a l’urbanització, sobretot pel que afecta
trànsit  rodat  i  a  l’aturada  de  la  línia  204  del  TIB.
Aquest darrer condicionant era especialment delicat degut a que els usuaris
del  transport  públic  no  tenien  manera  de  travessar  amb  seguretat  la
carretera de Sóller (Ma-11) quan venien des de Palma ja que el transport els
deixava  al  costat  dret  sense  cap  mena  de  pas  segur.
La rotonda projectada es va fer per millorar l’accés dels cotxes que llavors es
feia mitjançant un creuer en mig de la carretera i també per dotar d’un pas
de  vianants  perquè  els  usuaris  del  TIB  poguessin  creuar  amb  seguretat.
No  obstant,  veiem  com  finalment  el  projecte  dista  de  poder  dotar  d’una
certa seguretat a la zona, ja que la rotonda es projectà dins les dimensions
del traçat de la carretera, resultant amb un diàmetre molt reduït que permet
que els cotxes circulants en direcció Sóller no es vegin obligats a reduir la
seva velocitat cirulant a gran velocitat per la rotonda i convertint el pas de
vianants en un autèntic perill.

ACORD

1. El  Ple de l’Ajuntament  de Bunyola insta a l’equip de govern a reunir-se
amb  el  Consell  de  Mallorca  per  poder  trobar  una  solució  que  garanteixi
la seguretat a la nova rotonda de Palmanyola.»

La sra. Verdú de VOX diu que està totalment d’acord amb la moció ja que no hi ha cap 
rotonda més perillosa que aquesta. Mirant des de Palma és totalment recta, votarà a 
favor.

La sra. Orell del PSIB-PSOE diu que ahir ho va comprovar «n situ», gairebé se’n dugueren 
una persona per endavant. Votaran a favor.

El sr. Baos del PP diu que varen anar a la presentació de la rotonda i era talment com és 
ara. Així i tot pensen que s’haurà de fer alguna cosa.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que aquesta rotonda va néixer arrel d’unes converses 
entre l’ELM i el Pi. El Pi va dur una moció al CIM perquè es fes i va ser aprovada per 
unanimitat. Quan va estar a exposició pública ningú va posar pegues. És idèntica que la 
de  Can  Penasso.  S’ha  de  respectar  la  velocitat  indicada,  si  així  es  fes  no  hi  hauria 
problemes. Tant l’equip de govern com l’ELM han fet passes per intentar solucionar-ho. 
Estan totalment d’acord. C
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El  sr.  Palou  del  PSIB-PSOE  diu  que  s’ha  de  mirar  de  donar  alguna  solució,  com per 
exemple badens, senyals lluminoses... abans que hi hagi una desgràcia.

El  sr.  Ballester  diu  que  es  va  obviar  fer  una  rotonda  més  grossa  per  evitar  les 
expropiacions.

El sr. Luna demana si volen afegir la rotonda de Can Penasso a la proposta, ja que estan 
d’acord amb la mateixa, no hi posaran cap inconvenient.  La guàrdia civil és dissuasiva 
però no poden tenir-la cada dia a tota hora.  

La sra. Pujol  d’EOB diu que ha estat afectada de dos accidents a les dues rotondes i 
justament  eren  turistes.  Han  de  ser  conscients  que  a  l’estiu  la  situació  canvia  i  es 
complica.

El batle diu que ha rebut moltes queixes pel tema del radar. 

El sr. Luna demana si volen incloure la rotonda de Can Penasso.

El sr. Ballester diu que si.

Després  d'haver-se  debatut  la  proposta,  aquesta  és  aprovada,  amb  la  modificació 
proposada d’incloure la rotonda de Can Penasso, per unanimitat. 

B) ACTIVITAT DE CONTROL.

12. DONAR COMPTE DEL DECRETS DE BATLIA.

No hi ha res a dir sobres els Decrets de Batlia.

13. DONAR COMPTE DE LES ACTES DE JUNTA DE GOVERN LOCAL.

No hi ha res a dir sobre les actes de Junta de Govern Local.

C) PRECS I PREGUNTES.

14. PRECS I PREGUNTES.

La sra.  Verdú de VOX diu que ha presentat quatre preguntes,  que espera que siguin 
contestades per escrit. Una pregunta es dóna per contestada que és la que va sobre el 
tema del concessionari de l’aigua de Palmanyola. 

1. Primera pregunta, dirigida al sr. Batle.

Segons  el  Registre  d'entrada,  2023-E-RC-2290  s'informa  que  el  Sr.  José  Colom, 
concessionari del servei de subministrament d'aigua potable al nucli urbà de Palmanyola i 
Sa Font Seca ha mort i que els seus hereus renuncien a la continuació de sa concessió del 
servei  i  per  tant,  davant  sa  situació  de  precarietat  per  fer  front  a  ses  despeses del 
manteniment,  sol·liciten  a  l'Ajuntament  de  Bunyola  que  se  faci  càrrec  del 
subministrament.
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Preguntes:

1.- En quina situació se troba aquest assumpte?
2.-  Com afectarà aquest problema al  subministrament  d'aigua a Pamanyola i  Sa Font 
seca?
3.- Segons el Registre de sortida 2023 – S – RE – 1733 s'Ajuntament, al punt 3,  informa 
que  sol·licitarà  un  informe  per  valorar  “els  béns  que  l'Ajuntament  de  Bunyola  haurà 
d'expropiar per continuar amb la gestió del servei”. A quins béns es refereix?

2. Segona pregunta, dirigida al sr. Balcazar, com a regidor de Medi Ambient.

Al costat de l'últim xalet del carrer principal Lladroner de Sa Coma, on abans estaven 
ubicats els contenidors, des de fa aproximadament uns 8 mesos, hi ha una zona com a 
abocador il·legal i sense cap neteja. (Adjuntem fotografies)
Els veïnats ja mos han fet arribar ses seves queixes a causa de sa porqueria i enderrocs 
que se comencen a acumular i que creuen que anirà en augment si no se li posa cap 
remei.

Preguntes:

1.  És  competència  de  S'Ajuntament  de  Bunyola  sa  gestió  de  neteja  i  manteniment 
d'aquesta zona?
2.-  En  cas  afirmatiu,  quines  actuacions  durà  a  càrrec  S'Ajuntament  de  Bunyola  per 
solucionar aquest problema?
3.- En cas negatiu, a qui correspon aquesta competència?, pot instar S'Ajuntament de 
Bunyola a sol·licitar sa neteja de sa zona i dur un control per evitar nous abocaments?

3. Tercera pregunta, dirigida a la sra. Payeras, Regidora Delegada de Serveis 
Social i Gent Gran.

Segons el registre d'entrada 2023-E-RE-2016 l'empresa INTRESS, és l'adjudicatària del 
servei d'estades diürnes per a la gent gran de l'ajuntament de Bunyola. Que aquesta 
empresa té problemes econòmics per complir amb el servei i sol·liciten modificar el preu 
del  contracte  actual  en  vigor,  per  equilibrar  les  prestacions,  i  informen  que  en  cas 
contrari, es reserven el dret de resolució del contracte.

Preguntes:

1.- Com està aquest assumpte?
2.- Quines mesures ha pres l'ajuntament per solucionar aquest problema?

La sra. Payeras diu que fins ara no ha pogut reunir-se amb l’empresa. Contestarà per 
escrit a la pregunta.

4. Quarta pregunta, dirigida al sr. Balcazar, regidor de Turisme.

Segons el registre dentrada 2023–E–RC–2348 el Consell Insular de Mallorca ha remès un 
requeriment  de  documentació  justificativa  de  la  subvenció  concedida  en  una 
convocatòria per dur a terme accions de foment en matèria d’informació turística. 
S'informa que en cas de no presentar sa documentació referida en es termini indicat, no 
se donarà sa subvenció per justificada i s'entendrà que se renuncia a aquesta subvenció.

Preguntes:

1.- Ja s'ha presentat sa documentació sol·licitada?
2.- Quin és s’import de sa subvenció concedida? C
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3.- A quin projecte s'ha destinat aquesta subvenció? Sol·licitem còpia del mateix.

El sr. Luna d’EOB diu que tenen unes quantes preguntes, que són:

1. Primera pregunta.

Quins avenços s’han fet  durant  aquests mesos vers la licitació de la renovació de la 
gespa del  camp de futbol  municipal  Miquel  Bestard?  Quina és la data que preveu el 
consistori per la seva finalització?

El sr. Ballester respon que, per part de l’anterior equip de govern, es va licitar fer el 
projecte,  per part  d’un arquitecte de Barcelona,  però no hi  anava inclòs  ni  el  Pla  de 
Seguretat i Salut ni la direcció d’obres. S’ha hagut de fer una nova licitació per tal que 
aquest mateix tècnic pugui fer el pla de seguretat i dur la direcció d’obres, el que ha 
suposat fer de nou tota la burocràcia.  Per no afectar els entrenaments havien pensat 
licitar enguany l’obra i executar-la durant els mesos de maig i juny, quan ja no hi ha 
entrenaments, però els doblers han de sortir del romanent i l’any que ve ja no se’n podrà 
fer ús, per la qual cosa s’haurà de licitar enguany i si és possible durant el pont de la 
constitució  iniciar  les  obres.  Durant  el  mes  i  mig  o  dos  que  duraran  les  obres,  els 
entrenaments s’hauran de fer a un altre camp. A Palmanyola no és viable perquè ja estan 
saturats, estan mirant la UIB o Santa Mònica. 

2. Segona pregunta.
 
Quin és el criteri que segueix l’equip de govern actual per a la publicació de notícies i  
informació a través dels mitjans de l’Ajuntament de Bunyola?

El  sr.  Ballester diu que ara mateix es penja tot  allò que l’equip de govern considera 
d’interès pels veïnats del municipi. Només tenen dos llocs el WhatsAppt de l’ajuntament i 
la plana web. No poden accedir al Facebook. La seva idea és donar-ho a una empresa de 
comunicació.  Publiquen  tot  allò  altruista  que  creguin  interessant  pels  ciutadans  del 
municipi, tant si està patrocinat per l’ajuntament com si no ho està. De ser així demanen 
que surti que l’ajuntament hi ha participat.

3. Tercer pregunta.

Quina solució ha estudiat el consistori vers la problemàtica expressada pels veïnats del 
Camí de Caubet? Per quins professionals o organismes s’han assessorat?

El sr. Baos diu que dia 11 de juliol varen mantenir una reunió amb els propietaris de Can 
Mas. Hi ha un vial previst en el PGOU que s’ha de tractar amb el CIM. Dilluns tenen una 
reunió per parlar sobre aquest tema, entre d’altres.

4. Quarta pregunta.

Baix quins criteris tècnics i de seguretat ha retirat el present equip de govern la barrera 
d’accés a Sa Plaça?

El batle diu que els mateixos criteris que va utilitzar l’anterior equip de govern. Aquesta 
barrera no complia cap requisit de seguretat. Es tanca l’accés dels veïnats, que en cas 
d’urgència no poden sortir. Es tracta d’una plaça pública. 

El sr. Luna diu que venia d’unes recomanacions de la delegació del Govern després dels 
atemptats de la Rambla de Barcelona, per evitar accessos.
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El batle diu que només en col·locaren a un costat, ja que a l’altra banda de la plaça no hi 
ha hagut mai cap barrera. Poden entrar igual. 

5. Cinquena pregunta.

Quin criteri assumeix l’equip de govern de l’Ajuntament de Bunyola vers a la política de 
normalització lingüística per aquesta legislatura?

La sra. Serralta diu que seguiran amb el mateix criteri que hi ha hagut fins ara, però que 
si s’ha de canviar de llengua no hi haurà cap problema. 

El sr. Luna diu que no ha vist l’ajuntament de Bunyola dins els cursos oferits per l’Institut 
d’Estudis Baleàrics. També parla sobre les projeccions de cinema que es feren el mes 
d’agost, on totes les pel·lícules es transmeteren en castellà.

La sra. Serralta diu que arribaren tard per sol·licitar els cursos i la projecció de pel·lícules, 
per a ells no hi ha cap inconvenient en què es faci amb una llengua o en l’altra. 

El sr. Palou del PSIB-PSOE vol recordar que el camp de futbol de Bunyola ha estat cedit 
gratuïtament  en  moltes  ocasions,  per  exemple  Santa  Catalina,  Valldemossa,  Sóller  i 
Palmanyola, així que és pot acudir a aquests pobles per demanar-los el seu camp.

I, sense cap altre assumpte per tractar, el Batle aixeca la sessió, de la qual s’estén la 
present acta i jo com a Secretari, en don fe.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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